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Несмотря на наличие объектов ЕГСК продуцирующих улучшенные семена в Томской и Кемеровской областях их заготовка практически не ведется. Основными причинами являются:
1.Отсутствие системы финансирования работ по сбору улучшенных семян. 
2.Отсутствие должного технического оснащения для заготовки, переработки и хранения семян.
3.Утрачен контроль за заготовкой семян лесных растений.
Отсутствие улучшенных семян свидетельствует о неэффективности лесного семеноводства в Томской и Кемеровской областях. 

Despite of existence of objects of Objects of United genetics and breeding complex producing the improved seeds in Tomsk and Kemerovo areas their preparation practically isn't produced. The main reasons are:
1. Lack of financing system of works on collecting the improved seeds. 
2. Lack of a due hardware for preparation, processing and storage of seeds.
3. Control of preparation of seeds of forest plants is lost.
Lack of the improved seeds testifies to an inefficiency of forest seed farming in Tomsk and Kemerovo areas.
